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[Landbrugsministeren.] 
Siden begyndelsen af 1930erne har dræ- 

ningsarbejder været den vigtigste foran- 
staltning med tilskud efter grundforbed- 
ringslovgivningen. Formålet med denne stø- 
te har dels været at bekæmpe arbejdsløs- 
heden, dels at fremme grundforbedringen i 
landbruget. 

Efter den nuværende grundforbedrings- 
lov af 1974 kan der ikke gives statsstøtte, 
men alene godkendes fortrinspant for grund- 
forbedringslån ydet af realkreditinstitutter, 
banker og sparekasser. 1974-loven ophævede 
1970-grundforbedringsIoven, hvorefter der 
kunne gives tilskud til dræning og anden 
grundforbedring med 25 pet. af de samlede 
udgifter ved arbejdet. Denne tilskudsord- 
ning blev administrativt standset i maj 
1972. 

Siden da er dræningsaktiviteten i land- 
bruget faldet stærkt. I 1971 blev der drænet 
ca. 8.000 ha, men i 1974 var det drænede 
areal under 5.000 ha. 

Denne nedgang har dels medført arbejds- 
løshed blandt rørlæggerne og dels været til 
skade for beskæftige1sen på teglværker og 
beton varefabrikker, der fremstiller ler- og 
betonrør til dræning. 

Den nuværende dræningsaktivitet er og- 
så lavere, end hvad der er forsvarligt på 
længere sigt fra et landbrugsmæssigt syns- 
punkt. Landsudvalget for Planteavl har 
skønnet, at der er behov for dræning, her- 
under omdræning, af 525.000 ha eller ca. 
18 pet. af det samlede landbrugsareal. 

I adskillige af de lande, dansk landbrug 
må konkurrere med inden for EF, ydes der 
en meget betydelig statslig støtte til dræning 
i torm af tilskud og lån. Jeg kan herom hen- 
vise til bemærkningerne til lovforslaget 

Ved lovforslaget genindføres i princippet 
1970-lovens tilskudsregler for så vidt angår 
enkeltmands-dræningsarbejder på landbrugs- 
arealer i finansåret 1975-76. 

Tilskuddet udgør 25 pet. af de samlede 
omkostninger ved arbejdet, bortset fra ve- 
derlag for eget arbejde, og kan efter for- 
slaget ydes i 1975-76 inden for et samlet 
beløb af 12 mill. kr. 

Lovforslaget må ses som et led i regerin- 
gens beskæftigelsesfremmende foranstalt- 
ninger, men er tillige produktionsfremmen- 
de. 

Det må antages, at det foreslåede tilskud 

på 25 pet. af udgifterne til arbejdet vil 
kunne medføre en udvidelse af det arligt 
drænede areal fra de nuværende knap 5.000 
ha til ca. 8.000 ha. En stigning i det årligt 
drænede areal med 3.000 ha vil skabe grund- 
lag for ca. 270.000 arbejdstimer, heraf 
150.000 timer ved selve dræningsarbejdet 
og 120.000 timer på teglværker m.m. Brut- 
toudgiften ved dræning udgør ca. 6.000 kr. 
pr. ha og bruttoudgiften ved dræning af 
8.000 ha vil således blive 48 mill. kr. Med 
et statstilskud på 25 pet. vil statens udgift 
blive 12 mill. kr. svarende til den foreslåede 
dispositionsramme i finansåret 1975-76. 

Regeringen kan ikke i den nuværende 
statsfinansielle situation gå ind for en større 
statsudgift end den anførte. 

Lovforslaget skal ifølge Rom-traktatens 
bestemmelser herom notifieeres for EF-Kom- 
missionen. 

I øvrigt henvises til bemærkningerne til 
lovforslaget. 

Jeg skal herefter fremsætte nærværende 
lovforslag til tingets velvillige behandling. 

Ministeren for kulturelle anliggender (Niels 
Matthiasen): 
Jeg skal tillade mig for folketinget at 

fremsætte forslag til lov om ændring af lov 
om teatervirksomhed. 

I begyndelsen af 1970erne opstod der en 
alvorlig økonomisk krise for en række stor- 
københavnske teatre, hvoraf flere stod foran 
lukning. I denne situation indledtes et sam- 
arbejde mellem Københavns amt, Køben- 
havns og Frederiksberg kommuner og kul- 
turministeriet om støtte til teatrene. I stedet 
for at øge de direkte tilskud valgte man at 
yde støtte til en abonnementsordning, hvor- 
efter staten og de pågældende kommuner 
yder tilsammen 50 pet. af billettens pris til 
teatergængeren, når denne tegner sig for et 
abonnement på mindst 3 forestillinger. Man 
valgte denne udvej, fordi den væsentligste 
grund til de økonomiske vanskeligheder var 
et svigtende publikumsbesøg. 

Abonnementsordningen er blevet en over- 
vældende succes. I 1974-75 har publi- 
kumsorganisationen Arte administreret ca. 
600.000 billetter for de storkøbenhavnske 
teatre. Disses belægningsprocenter har i 
1974-75 været højere end nogen sinde. 

Det er bemærkelsesværdigt, at publikum 
i en tid, der er præget af forringet økonomi 
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[Ministeren for kulturelle anliggender.] 
for den enkelte, strømmer til teatrene i et 
omfang, man ikke har set magen til i mange 
år, og det er altså konstateret, at der er en 
stor publikumsinteresse for teaterbesøg, når 
dette kan ske til rimelige priser. 

Imidlertid har udviklingen af pris- og 
lønstigninger betydet, at teatrene trods den 
forøgede belægning har vanskeligt ved at 
skabe økonomisk balance. 

Københavns amtskommune, Københavns 
og Frederiksberg kommuner administrerer 
deres støtte til de storkøbenhavnske teatre 
gennem Teaterudvalget for Storkøbenhavn. 
Der har af dette teaterudvalg med bistand 
af teaterrådet været udført en meget grun- 
dig analyse af teatrenes budgetter. 

Teaterudvalget for Storkøbenhavn har 
foreslået, at 9 af de storkøbenhavnske pri- 
vatteatre slås sammen til en landsdelsscene. 

De 9 københavnske teatre er: 

Det ny Teater, 
Folketeatret, 
Bristolteatret, 
Fiolteatret, 
Boldhusteatret, 
Ungdommens Teater, 
Scala, 
Gladsaxe Teater og 
ABC-scenen. 

Staten yder i finansåret 1974-75 et samlet 
tilskud til de 6 først nævnte teatre på 3,8 
mill. kr. Kommunerne (Københavns amts- 
kommune, Københavns og Frederiksberg 
kommuner) yder i samme år et tilskud på 
6,6 mill. kr. til 8 af disse teatre (홢 ABC- 
scenen). 

Teaterudvalget for Storkøbenhavn og kul- 
turministeriet er enige om, at en ordning, 
hvorefter tilskuddene fastsættes individuelt 
fra år til år er uhensigtsmæssig, idet den 
hindrer en rationel planlægning af teater- 
driften. 

Endvidere er det for teaterudvalget en for- 
udsætning for fortsat at yde støtte til de 
ikke-kommunale teatre, at staten deltager 
med 50 pet. af udgifterne til de 9 nævnte 
teatre. 

I det lovforslag til ændring af lov om tea- 
tervirksomhed, som jeg i dag forelægger, er 
9 københavnske scener samlet i en landsdels- 
scene. Dette betyder, at der fra 1. april 1976 

vil blive ydet støtte til teatrene efter forud 
fastlagte normer 홢 jeg henviser her til be- 
mærkningerne til lovforslagets nr. 1 og 2 og 
den økonomiske oversigt i bilag 1. 

 ̂Ved en tilskudslovgivning efter disse prin- 
cipper vil hvert enkelt teater fra år til år 
kunne overse den økonomiske situation og 
tilrettelægge driften efter de muligheder, 
ordningen giver. 

Der er ikke tale om store merudgifter for 
staten ved ordningens gennemførelse. 

Jeg finder det meget tilfredsstillende, at 
Københavns amtskommune, Københavns og 
Frederiksberg kommuner i de senere år har 
taget et så kraftigt initiativ på teaterområ- 
det, som tilfældet er, og at de nævnte kom- 
muner nu vil indgå i ordningen med halv- 
delen af udgifterne. 

Jeg anser det for meget ønskeligt, at for- 
slaget gennemføres så hurtigt som muligt, 
idet det for Teaterudvalget for Storkøben- 
havn er en afgørende forudsætning for at yde 
støtte til teatrene i 1975-76, at lovforslaget 
gennemføres. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
lovforslaget til folketingets hurtige og vel- 
villige behandling. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål om meddelelse af orlov til og 
indkaldelse af stedfortræderen for folketings- 
medlem Brusvang. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Dersom ingen gør indsigelse, vil jeg be- 

tragte det som vedtaget, at den ønskede 
orlov meddeles fra og med den 21. marts 
1975, og at stedfortræderen indkaldes som 
midlertidigt medlem. (Ophold). Det er ved- 
taget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål om meddelelse af orlov til og 
indkaldelse af stedfortræderen for folketings- 
medlem Erhard Jakobsen. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Dersom ingen gør indsigelse, vil jeg be- 

tragte det som vedtaget, at den ønskede 
orlov meddeles fra og med den 21. marts 
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[Første næstformand.] 
1975, og at stedfortræderen indkaldes som 
midlertidigt medlem. (Ophold). Det er ved- 
taget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål om meddelelse af orlov til og 
indkaldelse af stedfortræderen for folketings- 
medlem Jørgen Peder Hansen. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Dersom ingen gør indsigelse, vil jeg be- 

tragte det som vedtaget, at den ønskede 
orlov meddeles fra og med den 21. marts 
1975, og at stedfortræderen indkaldes som 
midlertidigt medlem. (Ophold). Det er ved- 
taget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål om meddelelse af orlov til og 
indkaldelse af stedfortræderen for folketings- 
medlem Ole Espersen. 

Første næstformand (Grete H ækkerup ) : 
Dersom ingen gør indsigelse, vil jeg be- 

tragte det som vedtaget, at den ønskede 
orlov meddeles fra og med den 21. marts 
1975, og at stedfortræderen indkaldes som 
midlertidigt medlem. (Ophold). Det er ved- 
taget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål om meddelelse af orlov til og 
indkaldelse af stedfortræderen for folketings- 
medlem Hanne Reintoft. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Dersom ingen gør indsigelse, vil jeg be- 

tragte det som vedtaget, at den ønskede 
orlov meddeles fra og med den 21. marts 
1975, og at stedfortræderen indkaldes som 
midlertidigt medlem. (Ophold). Det er ved- 
taget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Indstilling fra udvalget til valgs prøvelse. 

Ordføreren for udvalget til valgs prøvelse 
(Poul Dam) (SF): 
Tinget har lige meddelt orlov til 5 med- 

lemmer, 3 på grund af sygdom og 2 på 
grund af midlertidig udsendelse i offentligt 
hverv. 

Der foreligger fra 1. stedfortræder for 
hver af disse medlemmer meddelelse om, at 
de er villige til at indtræde som midlertidige 
medlemmer af folketinget i anledning af de 
pågældende medlemmers orlov. 

Det drejer sig om følgende: 
For hr. Erhard Jakobsen: civiløkonom Lars 

Abel, 
for hr. Brusvang: reklamekonsulent Erik 

Bauer, 
for hr. Ole Espersen: socialminister Eva 

Gredal, 
for hr. Jørgen Peder Hansen: elektriker 

Robert Dalskov Andersen og 
for fru Hanne Reintoft: fru Tove Jørgensen, 

Albertslund. 

Udvalget til valgs prøvelse har som sæd- 
vanlig behandlet disse sager, og jeg kan her- 
efter på et enigt udvalgs vegne afgive føl- 
gende: 

Indstilling. 
1) Civiløkonom Lars Abel godkendes som 

midlertidigt medlem af folketinget fra 
og med den 21. marts 1975, 

2) reklamekonsulent Erik Bauer godkendes 
som midlertidigt medlem af folketinget 
fra og med den 21. marts 1975, 

3) socialminister Eva Gredal godkendes 
som midlertidigt medlem af folketinget 
fra og med den 21. marts 1975, 

4) elektriker Robert Dalskov Andersen 
godkendes som midlertidigt medlem af 
folketinget fra og med den 21. marts 
1975, og 

5) fru Tove Jørgensen godkendes som mid- 
lertidigt medlem af folketinget fra og 
med denne festlige dag, den 21. marts 
1975. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Udvalgets ovennævnte indstilling 
vedtoges enstemmigt med 168 stemmer. 
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Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring af retsplejeloven. (Forhøjelse af grænsen 
for underretssager m. v.). 

(Lovforslag nr. 15. Fremsat 24/1 75. Før- 
ste behandling 27/2 75. Betænkning 13/3 75. 
Anden behandling 19/3 75). 

Der var ikke stillet ænringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Medlemmerne bedes blive på deres plad- 

ser under afstemningen. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 173 stemmer. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmi- 

nisteren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om by- og landzoner. (Ophævelse 
af byudviklingsudvalg). 

(Lovforslag nr. 39. Fremsat 28/1 75. Før- 
ste behandling 4/3 75. Betænkning 14/3 75. 
Anden behandling 19/3 75). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 169 stemmer; 4 
medlemmer stemte hverken for eller imod. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmi- 

nisteren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om op- 
hævelse af lov om planlægning af Køge Bugt- 
området. 

(Lovforslag nr. 40. Fremsat 28/1 75. Før- 
ste behandling 4/3 75. Betænkning 14/3 75. 
Anden behandling 19/3 75). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 172 stemmer; 1 
medlem stemte hverken for eller imod. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmi- 

nisteren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
ding af ligningsloven. (Lejeværdiregler 
m. v.). 

(Lovforslag nr. 9. Fremsat 24/1 75. Første 
behandling 26/2 75. Betænkning 14/3 75. 
Anden behandling 19/3 75). 

Der var stillet følgende ændringsforslag: 

Af Kirsten Jacobsen (FP) og Glistrup (FP): 

Til § 1. 
I den under ?M'. 2 foreslåede affattelse af § 

15 G, stk. 4) ændres ordene 홢400 kr." til: 
홢700 kr." og 홢2.000 kr." til: 홢3.500 kr.". 

Bemærkninger. 
Standardfradraget blev indført ved § 2 i 

lov nr. 207 af 31. maj 1963 0111 ændring i lov 
om påligningen af indkomst- og formueskat 
til staten. På det pågældende tidspunkt 
udgjorde minimum og maksimum henholds- 
vis 300 kr. og 1.500 kr. Den siden da sted- 
fundne pengeforringelse bevirker, at de til- 
svarende tal i 1975 udgør henholde vis 700 
kr. og 3.500 kr. 

Ændringsforslaget sattes først til forhand- 
ling. 


